

الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة جنيف 2020 نيسان/أبريل 2020

C-IV/142/A.1 2019 كانون الأول/ديسمبر 14

اللجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة

مشروع جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحضر الموجز لدورة اللجنة التي عُقدت ضمن إطار الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي في بلغراد (تشرين الأول/أكتوبر 2019)

3. إحاطة: التحضير للاستعراضات الوطنية الطوعية للعام 2020

تشكل الاستعراضات الوطنية الطوعية أساس الدورة الوزارية للمنتدى السياسي رفيع المستوى التابع للأمم المتحدة والذي يجتمع كل سنة في شهر تموز/يوليو في نيويورك، مؤمنة آلية محاسبة عالمية لتنفيذ أهداف التنمية المستدامة.

تتطوع كل سنة حوالى 40 حكومة لاستعراض التقدم المحرز التي يتوقع من خلالها أن تقوم جميع الأطراف المعنية، بما فيها البرلمانات، بتقديم مساهمات للتقرير الوطني المقدم لجلسة المنتدى السياسي رفيع المستوى. من أجل تشجيع مشاركة البرلمانات في هذه العملية المهمة، يجري الاتحاد البرلماني الدولي استبياناً للبرلمانات المعنية ويقدم نتائجه للمنتدى السياسي رفيع المستوى.



وسيبيّن هذا الجزء من جلسة اللجنة نتائج استبيان الاتحاد البرلماني الدولي خلال السنوات القليلة الأخيرة ويقدم استبياناً جديداً لجلسة منتدى السياسي رفيع المستوى للعام 2020. ستتم دعوة المشاركين لمناقشة الطرق العملية التي يمكن من خلالها أن تشارك البرلمانات بشكل فعال في الاستعراضات الوطنية الطوعية كفرصة للبرلمانات للاستفادة من التقدم الوطني واقتراح تصويبات ضرورية.

4. عرض خاص: اجتماع رفيع المستوى بمناسبة الذكرى ال 75 للأمم المتحدة

قررت البرلمانات في الأمم المتحدة أن تعقد اجتماعاً خاصاً، في 21 أيلول/سبتمبر 2020، في نيويورك، عناسبة الذكرى الركون المعتقبل الذي نصبو إليه، عناسبة الذكرى الركون المتقبل الذي نصبو إليه، الأمم المتحدة التي نحتاجها: إعادة تأكيد التزامنا الجماعي لتعددية الأطراف، يسلط الضوء على حاجة الأمم للعمل معاً عن كثب مع دعم من الأمم المتحدة أكثر تمكناً في مواجهة التحديات العالمية التي لا يمكن لأي دولة معالجتها بمفردها.

وتتم دعوة البرلمانيين والأطراف المعنية الأخرى للمساهمة في الذكرى السنوية عبر إجراء مناقشات، والمشاركة بشكل نشط مع حكوماتهم والمشاركة في استبيان عالمي مفتوح على جميع المواطنين. وستساعد مساهمة البرلمانات في هذه العملية بإعلام نتائج اجتماع أيلول/سبتمبر 2020.

وسيقدم مسؤول رفيع المستوى من الأمم المتحدة العناصر الأساسية لحملة UN75 وسيستجيب لأسئلة يطرحها المشاركين.

5. حلقة نقاش حول الموضوع الرئيسي للمنتدى السياسي رفيع المستوى للعام 2020: اتخاذ إجراءات عاجلة وسبل تحويلية: تحقيق عقد العمل والوصول إلى التنمية المستدامة

بالرغم من التقدم الذي أُحرز خلال هذه الفترة، لقد تبين أن أهداف التنمية المستدامة، بعد مرور خمس سنوات على تقديمها، بعيدة عن المسار الصحيح. بعد تقييم هذا الوضع، اختتمت قمة أهداف التنمية المستدامة للأمم المتحدة في أيلول/سبتمبر 2019 بإعلان، والذي، من بين أمور أخرى، يحدد 10 إجراءات شاملة لتسريع التقدم نحو أهداف التنمية المستدامة.



وستنظر حلقة النقاش هذه في

إجراءات الإعلان الموصى بها، وخاصةً:

- عدم إغفال أحد
- حشد التمويل الكافي والموجه بشكل جيد
 - تعزيز التنفيذ الوطني
 - تعزيز المؤسسات لحلول أكثر تكاملاً
 - تعزیز العمل المحلي
 - الحد من مخاطر الكوارث وبناء المرونة
- التصدي للتحديات من خلال التعاون الدولي
 - تسخير العلم والتكنولوجيا والابتكار
 - الاستثمار في البيانات والإحصاءات
 - تعزيز المنتدى السياسي رفيع المستوى
 - 6. انتخابات أعضاء مكتب اللجنة الدائمة
 - 7. ما يستجد من أعمال





142nd IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 16-20 April 2020

Standing Committee on United Nations Affairs

C-IV/142/A.1 14 December 2019

Draft agenda

- 1. Adoption of the agenda
- 2. Approval of the summary record of the Committee's session held at the 141st IPU Assembly in Belgrade (October 2019)
- 3. Briefing: Preparation for the 2020 Voluntary National Reviews (VNRs)

Voluntary National Reviews (VNRs) constitute the backbone of the ministerial session of the UN High-level Political Forum (HLPF) that meets each July in New York, providing a global accountability mechanism for the implementation of the Sustainable Development Goals (SDGs).

Each year, an average of 40 governments volunteer to perform a national progress review through which all relevant stakeholders, including parliaments, are expected to contribute input to a national report that is presented to the HLPF session. To encourage parliaments' engagement in this important process, the IPU administers a survey to the parliaments concerned and presents its results to the HLPF.

This part of the Committee session will feature the results of the IPU survey over the past few years and introduce a new survey for the 2020 HLPF session. Participants will be invited to discuss the practical ways in which parliaments can be more effectively involved in the VNRs as an opportunity for parliaments to take stock of national progress and suggest necessary course corrections.

4. Special presentation: High-level meeting to mark the 75th anniversary of the United Nations

Governments at the UN have decided to convene a special meeting, on 21 September 2020, in New York, to mark the 75th anniversary of the United Nations. The main theme of the anniversary year, *The Future We Want, the United Nations We Need: Reaffirming Our Collective Commitment to Multilateralism*, highlights the need for all nations to work more closely together with the support of a more empowered United Nations in the face of global challenges that no country can tackle alone.

Parliamentarians and other stakeholders are invited to contribute to the anniversary year by holding debates, engaging actively with their respective governments, and participating in a global survey open to all citizens. Parliaments' input in this process will help inform the outcome of the September 2020 meeting.

A high-level official of the United Nations will present the main elements of the UN75 campaign and respond to questions from participants.

- 2 - C-IV/142/A.1

5. Panel discussion on the main theme of the 2020 HLPF: Accelerated action and transformative pathways: realizing the decade of action and delivery for sustainable development

Despite some progress along the way, five years since their introduction the SDGs appear to be off track. Taking stock of this, the UN SDG Summit in September 2019 concluded with a Declaration, which, among other things, outlines 10 cross-cutting actions to accelerate progress toward the SDGs.

This panel discussion will reflect on the Declaration's recommended actions, namely:

- Leaving no one behind
- Mobilizing adequate and well-directed financing
- Enhancing national implementation
- Strengthening institutions for more integrated solutions
- Bolstering local action
- Reducing disaster risk and building resilience
- Solving challenges through international cooperation
- Harnessing science, technology and innovation
- Investing in data and statistics
- Strengthening the HLPF

6. Elections to the Bureau of the Standing Committee

7. Any other business